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BUDUCNOST NASEG 
VISOKOG ISLAMSKOG 

OBRAZOVANJA 
Dr. Enes KARIC 

dvec je poznato da clinamika i tranzicija 
koje zivimo danas nisu uslijedile samo 
na.Som voljom. Bolje kazati, ponajmanje 
su uslijedile na.Som voljom. Takoder ni 

pita~je dostojanstvenog suoeavanja sa izazovima 
savrcmenog obrazovanja, kao i djelotvornog 
prilagodavanja dinamici i tranziciji u obrazovanju 
u na.Soj zernlji, i regionu Balkana opcenito, nece biti 
samo st var nase dobre volje. Stoga, moramo shvat.iti 
da SU reforme U nasem isJamskom obrazovanju 
stvar imperativa. 

Uskoro cemo morati u nasem obrazovanju 
danas, a pogotovo u bliskoj buduenosti, uCiniti 
korake u pravcu zahtjeva koje od nas trazi 
neumitno udomacenje opCih preobra.Zaja na.Sega 
drustva. Bolje ce biti da sto prije shvatimo da bi 
reforma naseg visokog islamskog obrazovanja 
trebala biti stvar naseg pragmatienog razuma, a 
manje stvar nase dobre volje i odanosti ugodnoj, 
a.Ii nedjelotvornoj, obrazovnoj tradiciji. 

Postoje tri konstante koje nam diktiraju 
dinamicnc reforme na planu naseg islamskog 
obrazovanja: 

A) evropski i zapadni kulturni kontekst; 
B) islamski univerzalizam i 
C) intelektualno profiliranje na.Seg musliman

skog slufateljstva ( diemata). 
Muslimani Balkana i Bosne i Hercegovine izisli 

su, milom iii silom, iz klisea traclicionalnog dZemat
Iije kao bespogovornog recipijenta/primaoca 
islamske poruke. Vee skoro sedamdeset godina, a.Ii 
sa stalnom progresijom, imamo raslojavanje 
strukture naseg islamskog recipijenta. Musliman
sko ".iernistvo u nas danas nije homogeno, ono je 
strukturirano unutar desetina raznolikih socijalnih, 
obrazovnih, politickih, statusnih, zavieajnih, 
regionalnih ... determinanti. PolazeCi od kategorija 
industrijskih radnika, studentske populacije, 
srednjoskolske omladine, penzionerskog sloja, 
tehnicke i informat.icke inteligencije itd., ukazuju 
se velike fanse dinamickom i savremenom prezen
tiranju islama u na.Sem, naroCito visokom, islam
skom obrazovanju. 

Takoder, imadnimo na pameti i na.S dZemat u 
emigraciji (procjene govore da ima oko pola 
miliona Bo5njaka samo u evropskoj i sjevernoame
rickoj clijaspo1i). Skoro da smo prisiljeni osnovati 
odsjek samo za visokoskolovane imame (koji su 
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narocito obuceni u poznava1~u jezika i zapadnih 
drustvenih Sistema) za nasu dijasporu ... 

II 

Nase visoko islamsko obrazovanje danas, 
zapravo, nije ni tradicionalno, ono je kvazitradi
cionalno. Svr5enik naseg Fakulteta je i dalje 
gazinovac, ali samo na starijoj razini i uz neznatno 
desetpostotno predmetno os\jezenje. Koncept vise 
islamske pedagoske akademije (u Bo5njaka ih ima 
nekoliko) i Fakulteta islamskih nauka (zasad jedan) 
jeste, zapravo, umnogome prekopirani obrazovni 
koncept medrese ( uglavnom Gazi Husrev-begove ), ali 
na jednoj vifoj, bolje kazati starijoj, razini. 

Kao sto u nasem konceptu medrese vladaju 
programska, planska i predmetna opcenitost i na
celnost u kojima, cak ni u starijim godinama, nema 
nikakva nago\jdtaja specijalizacije i usmjerenja, 
tako su i na5e visokoskolske islamske ustanove u 
svojim obrazovnim programima i predmetima 
pozicionirane i koncipirane opcenito i nacelno. 
(Pedagoski odsjek koji je, kazao bih, pokusno 
uveden, na FIN-u nije se razvio u pravcu jedne 
islamske pedagoske orijentacije i specijalizacije, 
tako da, ovakav kakav je danas, sa malim brojem 
studenata i posudenim kadrom, ne obecava 
potvrdu inace dobrih namjera osnivaea ovog 
odsjeka). 

Mi se danas u Bosni, kad je posrijedi islamsko 
obrazovanje, nalazimo pred pros\jetnom odlukom 
nalik onoj koju je donio Muhammed 'Abduhu kao 
vrhovni muftija Egipta kada je rezolutno traiio ( oko 
1900. go dine) da se op Ci tradicionalni koncept 
obrazovanja na Al-Azharu u prvi mah podijeli 
unutar tii specijalizacije: 

A) arapski jezik, 
B) seiijatsko pravo i 
C) teologija (Usuli-din). 

Pred nama je zadaea profiliranja polja specijali
zacije islamskog obrazovanja u skladu sa na5im 
zavicajnim, regionalnim i univerzalnim zivljenjima 
islama i Zapada. Potrebno je razmisljati o visegodis
njim specijalizacijama. 

U nacelu, smatramo da bi sljedece tri specija
lizacije ( odsjeka, fakulteta?) i njihovo profiliranje 
na buducem islamskom univerzitetu kod nas, utrle 

put plodonosnom uredcnju naseg visokog 
islamskog obrazovanja. 

Te tri specijalizacije (tri osnovna fakulteta 
islamskih studija) su: 

A) STUDIJ TUMACENJA IZVORA V]ERE, 
B) STUDIJ NAUKA 0 VJEROVANJU, 
C) STUDIJ PRIMIJENJENE VJERE. 

Temeljne, bazne naukc STUDIJA TUMACE-
NJA IZVORA VJERE su Kiraeti- -Kur'an, tefsir, 
hadis semantika Kur'ana, stilistika Kur'ana, klasic-

' 
na tumacenja Kur'ana (pravna, dogmatska, mistic-
ka, filozofska ... egzegeza), zatim savrcmena tumace
nja Kur'ana, Kur'an i prijevodi Kur'ana, itd. 

U ovom studiju ARAPSKI JEZIK zauzimao bi 
temeljno mjesto, a pomoeni predmeti bili bi 
engleski, francuski, njemacki, perzijski, turski, ... 
jezik, zatim sociologija, istoene filozoftje, zapadna 
filozoftja, zatim grupa pedagoskih predmeta te 
predmeti sa druge dvije ovdje navedene specija
lizacije. Bazne nauke na STUDIJU TUMACENJA 
IZVORA VJERE dobile bi 80% programske sheme, 
dok bi pomocne naukc bile zastupljene sa 20% 
programske sheme. 

Bazne nauke iz STUDIJA NAUKA 0 VJERO
V ANJU su: akaid, islamska filozoftja, komparativne 
religije, tesawwuf, arapski jezik ... Na ovoj specijaliza
ciji pomocne nauke student bi birao iz druge dvije 
specijalizacije, kao i englcski, francuski, njemacki, 
perzijski, turski, ... jezik, pedagosku grupu pred
meta, isl. 

I u ovoj specijalizaciji programska shema bi 
trebala biti uskladena u srazmjeri 80% naprema 
20% u koiist baznih predmeta. 

U treeoj specijalizaciji, specijalizaciji iz PRI
MIJENJENE VJERE izueavali bi se sljedeCi temeljni 
predmeti: islamsko pravo, fiqh, usuli-fiqh, islamska 
civilizacija i kultura, islamska umjetnost, islamska 
knjiievnost, serijatski sistemi, arapski jezik... I na 
ovoj specijalizaciji student bi imao slobodu biranja 
pomoenih nauka iz predmeta druge dvije specijali
zacije, kao i iz engleskog, francuskog, njemackog, 
perzijskog, turskog ... jezika, te pedagoske grupe 
predmeta. 
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U ovim specijalizacijama nufoo je predmetima 
historije islamskih naukovnih disciplina i islamskoj 
tradiciji opcenito dati funkcionalno mjesto, tj. prou
eavati ih uglavnom u f unkciji na5e sada5njosti i na5e 
buducnosti. Npr. savremenim akaidskim pravcima 
danas potrebno je dati vremenski prostor od sest 
semestara, a povijesti klasifoe akaidske misli samo 
jedan iii dva semestra. Isto je potrebno proves ti i u 
proueavanju Kur'ana, povijesti tefsira, kao i klasic
noj interpretativnoj tradiciji, nufoo je dati samo 
onoliko mjesta koliko je u funkciji proueavanja 
Kur'ana danas, Kur'ana u savremenom dobu. 

Ovim trima specijalizacijama ( trima fakulte
tima?) omoguCilo bi se kreativno studiranje, zatim 
dobijanje kadra koji je upucen na specijalisticki 
naCin, po dubini i sirini, u vecinu vafoih aspekata 
odredene islamske znanosti i discipline. 

Eventualno osnivanje islamskog univerziteta u 
Sarajevu po ovakvom ili slicnom programski 
fleksibilnom i specijalisticki orijentiranom studiju 
doprinijelo bi temeljitom izueavanju svekolike 
pojave islama u svijctu i u nas. 

Time bi Sarajevo i Bosna bili atraktivno mjesto 
za studente iz svijeta, napose za one koji dolaze iz 
Zapadne Evrope. Time bi se, takoder, pomoglo 
profiliranju koncepta islamskog obrazovanja koji 
islam proueava na univerzalan nacin. 

(Napomena: Ovdje smo ponudili, u najsirem, 
samo strategiju profiliranja tri specijalisticka 
odsjeka iii tri temeljna fakulteta u na5em visokom 
islamskom obrazovanju. Ostaje tdi dio posla, ostaje 
da se uradi ono sto nazivamo taktikom i 
programsko-planskom shemom unutar ovih 
specijalistickih odsjeka. Na tome se treba raditi 
barem pet godina). 

m 
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RADNA GRUPA: ISLAMSKE 
PEDAGOSKE AKADEMIJE 

Mr. Nusret ISANOVIC: 

Ja smatram da cemo mi dovesti u pitanje 
postojanjc nckih medresa i nekih akademija 
ukoliko ne budemo ovom problemu pristupili 
upravo iz logike i zahtjeva sistema. Ja sam zato 
smjelo dao jednu misao, ili mozda iznio svoje 
razumijevanje fenomena da IZ nema odgojno
obrazovnog sistema. Ukoliko ga naravno razumije
vamo dosljedno zahtjevu toga pojma. Jer ne bi se 
moglo dogoditi da, npr., izvan skrbi IZ-e bude nekih 
medresa. Ne materijalne skrbi. Znam kako se stvaii 
ijefavaju sistemski, a znam kako se rjefavaju 
izvansistemski. Jer, za jedno pitanje za koje treba 
10 minuta ako se ne rijesi sistemski, meni treba 
godina dana i osjecam se kao mahnit fovjek, jer 
stalno se vrtim u krug. To se ne dogada u sistemu. 
Dakle, ja govorim iz iskustva i govorim iz 
poznavanja stvari. Ovaj rad je sukus iskustva i sukus 
brojnih uvida. I zato,ja bih sugerirao, ako mozemo 
staviti: IP A, medrese i FIN su nam vrlo vaine, ali 
su nam tek vrlo vaine ako su dio sistema. I mi bismo 
trebali kao temeljni svoj doprinos na ovom 
kolokviju da pokrenemo i artikuliramo potrebu 
uspostavljanja sistema, formiranja sistema IZ-e. Ja 
sam dao neke pretpostavke. Pored ostaloga 
moramo neke stvari kod sebe izmijeniti. Dekan 
mora odgovarati za ono sto radi. On ne moze uvijek 
imati tutora. I ja moram sve poslove oko vodenja 
akademije da preuzmem na sebe i da odgovaram 
za ono sto radim, da budem punoljetan, da budem 
odgovoran. Ali za to da imam podrsku onoga ko 
nadzire moj rad. Ja mogu do perfekcije dovesti 
organizaciju IPA u nekim dijelovima ali to sve pada 
ukoliko ona ne bude sastavni dio sistema i ukoliko 
ne bude funkcionirala na naeelima po kojima 
pociva taj sistem. Zato mozda bi bio <lobar potez 
da se, dakle, okupe ljudi od uma. To se ne radi na 
okruglim stolovima, na okruglim stolovima se daju 
srajernice, postize se opca suglasnost u kojem 
pravcu iCi. A to trebaju umni ljudi, ija prepoznajem 
nekoliko ljudi u nas u IZ-i koji bi mogli biti sastavni 
dio tima koji bi izgradio sistem koji bi mogao biti 
na razini sistema nekih obrazovno-odgojnih 
sistema nekih drfava kao sto je, npr., Malezija. Neki 
ljudi imaju neposredne uvide, neki ljudi samo 

iskazuju potrebu da bi trebalo ndto mijenjati, ali 
bez ozbiljne pozadine i svijesti o tome u kom smjeru 
treba ici. Moja sugestija je da svoju energiju 
usredsrijedimo na gradenje sistema, i to na novoj 
paradigmi. Ja sam naznake te paradigme vec naveo. 
Dali imamo hrabrosti i da li imamo volje? J er, to je 
jako smion korak, ali korak koji po mom sudu 
ijefava ono sto mi imamo kao jedan veliki unutarnji 
nesporazum. Dakle, ja sam u razgovoru sa svojim 
kolegama rekao da mi uopce nije vaina IP A, i kada 
su mi prije 4 godine rekli ne treba nam IPA ja sam 
rekao slaiem se ne treba nam. I sta nudis ti? Znate, 
IP A i medrese trebamo posmatrati u funkciji 
nekoga viseg cilja. Znamo li mi sta je nas cilj? Dali 
znamo? Ovo je jednostavno pitanje, ako znamo da 
li taj naS cilj ima toliku snagu da nas zaista vodi i 
mobilizira nafo svu kreativnu energiju da ga 
dosegnemo. Mozda sam previse govo1io, mozda ce 
neke stvari biti i upitne i mozda mofrmo sumnjati 
u moguenost naSega hoda tim putem, ali ja mislim 
da bi tesko isli nekim drugim putem. 

Ismet VELADZIC: 

Ja hoeu da postavim jedno pitanje. Ja mislim 
da u ovom sastavu ljudi sto nas je ovdje eak ne 
postoji ni dilema da li nam je potreban taj jedan 
sistem obrazovanja u okviru IZ-e. Mislim da je cak 
potreba ili svijest o toj potrebi bila jedan od glavnih 
razloga uopce da se organizira ovaj kolokvij. Mislim 
da u strukturama IZ-e preovladava mjerenje. Ja 
hocu samo da pitam. Gdje vi vidite u svemu ovome 
pedagoske akademije? Mi smo danas o toj temi 
govorili. Rekli smo da bi mozda ijdenje ili bar 
prelazno rjdenje bilo, gdje bi imami imali obavezu 
bar da zavrse jednu od tih akademija. Imali bi 
dvogodifoje obrazovanje gdje bi se konkretno 
opredijelili za taj poziv. Imali smo i konkretnih 
prijedloga da jedna od tih akademija bude ta 
akademija gdje ce svrsenici medrese kad hoce da 
idu u imamsku sluzbu morati da zavrse bas tu 
akademiju. Dakle, u tom sistemu obrazovanja gdje 
smjestiti te akademije? 

Mr. Nusret ISANOVIC: 

Ja sam razgovarao sa nekoliko kolega, i mogu 
vam reci kada bi to pitanje posmalrao sa stanovista 
interesa IPA meni bi bilo lahko odgovoriti na njega 
ija bih bio ohrabren. Medutim,ja bih pravi odgovor 
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mogao dati tek nakon jasnog ustanovljenja nasih 
potreba. Po mom misljenju ova druga vrsta 
institucija bi postojalasamo ukoliko budc sposobna 
odgovoriti na nase stvarne potrebc. Je Ii nafa 
stvama potrcba da jedna ili vise akadcmija sutra 
doobrazuju muallime. Zbog cega ovo govorim? Sta 
se moze sutra dogoditi? Mofo se dogoditi, ako ne 
postavimo po odredenim standardima i k1iterijima 
rad te pcdagoske akademije koja ce sutra 
obrazovati uvjetno govoreCi muallime, da to bude 
samo ponavljanje onog sto se u medresama radilo 
i da eak neki sadrfaji u medresama po svom 
kvalitetu presefo ono sto se radi na akademijama. 
Zbog cega? Jer nismo uspostavili standarde i 
k1iterije koji odgovaraju tom nivou skolovanja. Ja 
u potpunosti to podrfavam i zalafom se da bar 
jedna akademija ide u tom smjern. Ali ona ce imati 
svoju f unkciju tek ukoliko budemo to uspostavili 
suglasno onome sto nam stvarno treba. I ukoliko 
budemo uspostavili pravi kriterij. Ja znam 
pouzdano da ponekada pristupamo poslovima 
tako da su oni prepustcni nafoj samovolji. Nastava 
ce biti onakva kako ja to hocu, a nc onakva kakva 
treba bi ti. Dakle ja kao nastavnik na IP A, mo ram 
da znam koje standarde moramo ispuniti i koje od 
ciljeva moram ostvariti. Ne samovolja. Mi imamo 
to danas. Pravi se nastavni plan i program onako 
kako nama odgovara. A nc kako zahtijcvaju stvarne 
potrebe. Ja bih bio obradovan i evo ja se nudim 
ukoliko se dalje opredijelimo za ovo, ali uz ove 
mjete, ja cu se staviti na raspolaganje i mislim da 
ndto mogu uraditi da se jedna akademija 
specijalizira za takvu vrstu poslova. Tako bi trebalo 
kroz ovaj uvjet da se uspostavi i rad i mcdresa. 
Dakle, ne kako neki nastavnici hoce. Ovo sve 
zahtijeva projekat. Projekat koji ce raditi objektivni 
ljudi, punoljetni ljudi, ljudi sa do brim uvidima, ljudi 
koji ce tebe i mene suoCiti sa zah~evima koji ne 
proizlaze iz moje i tvoje volje, nego iz stvarnih 
potreba. Ne znam koliko sc dobro razumijemo. Ali, 
\jerujte,jako je vafoo sta nam treba u Zivotu i sta 
nam trazi nafa bofojacka zbilja. I da se zato 
osposobljavamo, sposoban si raditi i radit ces, nisi 
sposoban - need raditi. Ko ti je kriv? Moramo 
p1ihvatiti da sam ja za instituciju, a ne institucija 
zbog mcnc. Neka institucije zato sto meni treba. 
Mislim da moramo to promijeniti. Ja i institucija 
sluzimo nekim visim ciljcvima. A gospodo, 
osposobite se da slufae tim visim ciljcvima. To kod 

nas nije tako. Ja mislim da bi morali smoCi snage i 
svijesti za to. 

Zijad LJEV AKOVIC: 

Ja bih ovdje da nekc konkretne prcporukc 
napravimo. Mozemo Ii se dogovoriti ovdje da 
napravimo preporuku: 4+ I iii ono 4+2 - tu ulogu 
preuzimaju akademije. Dakle, dase mi dogov01imo 
da napravimo preporuke i normalno da u sistemu 
sadasr~jih potreba Islamske zajednicc akademije 
zauzmu srcdi5nje mjesto u daljnjem profiliranju 
kadra, ne samo ovoga tipa ncgo i administrativno
upravn og i ovog pcdagoskog i imamsko
muallimskog. Mofrmo Ii to? Mislim da bi to bio 
iskorak u sistcm, ako hocemo sistem. E, onda bismo 
imali sistem srednjoskolskog obrazovanja i on bi 
bio rastcreccn svih sada5njih preopterecenosti. 

Mr. Edina VEJO: 

Ja smatram da ma kako mi napravili sistem on 
se ne smije odreci svoje, mjetno reeeno, nevidljive 
komponente. Mislim na ostale srednje skole u 

kojima se nalazi i ateizirana bo5njacka populacija. 
One su takoder elementi za gradnju dijaloga. Da Ii 
ce to raditi Islamske pedagoske akademije iii 
fakultet, ali taj nevidljiv ali itekako znaeajan dio 
bo5njacke populacije treba biti naravno nekim 
pametnim modusom ukljucen u ovaj sistem.Ja ne 
smatram da se sistem gradi krutim zatvaranjem. 

Zijad LJEV AKO VIC: 

Nas prijcdlog ne iskljueuje ovu komponentu. 

Mr. Nusret ISANOVIC: 

IPA bi bile isto profilirane. Ostavljena bi bila 
mogucnost da neku vrstu tog studija mogu upisati 
i oni koji nisu zavrsili medresu. 

Ibrahim BEGOVIC: 

Mislim da nase visokoskolske ustanove mogu 
imati vodecu ulogu u profiliranju i kreiranju svih 
oblika odgojno-obrazovnog rada kod nas. Samo 
je sad pitanje uvezivanja podjele odgovornosti, 
nadlefoosti i prostora na kojem ce djelovati. Bez 
tog uvezivanja mi cemo i dalje imati slobodna 
kretanja. To ce na neki nacin 1-ijesiti i ova pitartja 
koja Nusrct-ef. ovdje postavlja. Akademija sebi 
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pravi plan i program i odreduje sebi dinamiku rada, 
ali ne mora ona biti uskladena sa stvarnim 
potrebama na terenu. Kada rijdimo problem 
uvezivanja rijdit cemo i te dileme. Kad je vec 
dotaknuto pitanje kandidata za akademije, ja bih 
sada tu kazao da ima osnova da se to malo 
prodiskutira. Praksa pokazuje da ima odredenih 
potdkoea u samoj realizaciji ukupno nasih 
zadataka od strane svrsenika sa pedagoskog studija 
iii IP A, ako prethodno nisu bili u medresi. Ali ima 
i rezultata gdje se vidi da izuzetno do bro rade. Ovo 
je pitanje osjetljivo i treba mu priCi sa mnogo painje 
i studiranja,jer zatvoriti akademiju potpuno prema 
drugim svrsenicima moze imati is to tako negativne 
posljedice kao i StO ima i OVO sad, potpuna 
otvorenost pristupa. Ljudi koji su zavrfavali zanate 
upisivali su akademije i stjecajem okolnosti postajali 
nasi vjerouCitelji na terenu. Hocu da kazem da 
praksa namece rjefavanje togjednog profiliranog 
pristupa samim studentima. Mislim da su 
akademije nafa ne samo stvarna potreba, nego i u 
buducnosti perspektiva da imamo most izmedu 
medresa prema fakultetu. Ali isto tako imamo 
ustanove u kojima mozemo imati sirok oblik 
istrazivackog i svakog drugog rada, pogotovo u 
oblasti pedagoske djelatnosti u skolama. Radi 
ilustracije, navodim jedan primjer. U protekloj 
godini od nastavnika vjeronauke u osnovnim 
skolama, gdje je standard vifa strufoa sprema iii 
akademija, imali smo takvih samo 120 svrsenika, a 
550 sa SSS. Au srednjim skolama, gdje ljudi moraju 
imati visoku strucnu spremu, tu smo imali 555 sa 
visokom, a 38 sa vifom strucnom spremom, a cak 
41 sa SSS. To pokazuje nufoost da nase akademije 
ne samo podriimo nego da pojaeamo i prosirimo 
njihov rad. 

Pitanje osposobljavanja imama za rad pri 
akademijama. J a to vi dim samo kao jedan odsjek, 
ali ne preusmjeravanje kompletne akademije. Nase 
potrebe za nastavnicima vjeronauke su iznad 
potreba imama. I ne mislim da treba gasiti taj dio. 

Mr. Nusret ISANOVIC: 

Mislim da mozemo nas prijedlog formulirati 
na sljedeCi naCin: da se programi na akademijama 
profiliraju iii da se akademija kompletna profilira 
u tom smjeru da obrazuje i odgaja kadar za 
imamsko-hatibski poziv i rnuallirnski poziv. Ja 
srnatram zaisla, da bisrno morali napravili Laj 

iskorak, da i u mektebirna imamo kvalitel. Moze 
raditi imam, jos neko vrijerne, ali morarno irnati 
ljude koji vladaju pedagogijom i rnetodikorn. Mi vec 
50 godina imamo isti mekteb. Mi trebamo ljude koji 
ce biti osposobljeni za takvu vrstu posla. Ja sarn 
razumio da idemo s tim prijedlogom, da to treba 
bi ti mozda nekakav buduci prioritetan posao IP A. 

Dzevad HODZIC: 

Meni ostaje praznina. Gdje imamski poziv, koji 
je u danafojirn mjetirna vrlo delikatan i sloien, koji 
koristi nove medije, nove prilike u drustvenom 
zivotu i potrebna mu je visoka naobrazba, gdje on 
irna prostor? Jer ga nema ni na fakultetu, kako smo 
konstatirali, jer se tamo radi ovaj fundamentalni 
studij, tefsir, hadis.Ja ne vidim gdje se imam moze 
profilirati? 

Mr. Nusret ISANOVIC: 

Mi smo danas govorili o tome. Dakle, narav 
posla nam mora biti poznata. I da saglasno naravi 
posla profiliramo taj studij. Ja sam to dao u svojim 
obrazlozenjima. Mi moramo imati ljude koji su 
sposobni djelovati u na5em vremenu. I ja se zalaiem 
za jednog savremenog imama. To znaCi imama koji 
bi se mogao sasvim superiorno pona5ati u vremenu 
u kojem zivimo. To bi odredilo kakav bi kvalitet 
studija bio. Nista nas ne bi koslalo da tako idemo 
eksperimentalno dvije godine. Osnovati imamsko
hatibski odsjek na jednoj od IPA od dvije godine. 
Nemojmo se uljuljkivati. Nemojmo da institucije 
nama sluze. Staino se moramo provjeravati jesmo 
Ii ispunili zadaeu koja je pred nas postavljena. 
Nismo. Onda to ne mozemo vise raditi. Ako 
prepoznamo narav posla onda to mozemo jako 
dobro uraditi. 

RADNA GRUPA: 0 VISOKOM 
OBRAZOVANJU 

Dr. lsmet BUSATLIC: 

Kolege, ja eu iskoristiti p1iliku da dam dvije 
informacije koje su vafoe za ovaj nas rad. Naime, 
prije nego slo se i spomenula inicijativa 0 ovome 
skupu, na FIN-u je pokrenuta procedura oko revi
zije programa. Oformljena je i komisija na naslav
nickorn vijeeu, i ne znajuCi dace ovoga skupa bi ti, 
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mi smo bili svjcsni da je vrijeme da povuccmo nekc 
poteze u tom smislu na FIN-u. Djclomieno je to 
kolega Karie ovdje izlozio. Naime, pitanje je 
profiliranja Fakulteta kroz razliCite odsjeke. Hoce 
Ii biti 4 iii 2, 5 iii do cega dodemo da studij na neki 
naCin primaknemo trendovima u svijetu, koje je 
kolega spominjao, u Evropi, u Maleziji. Neke 
puteve ljudi su vec pokazali da stvari mogu 
efikasnije da f unkcioniraju. 

Kod nas na Fakultetu pocevsi od dekana do 
asistenta postoji raspolozenje da se tu uCini onoliko 
koliko se moze uCiniti. Nama je ovaj skup drag, sto 
ce mun pomoci, ustvari, sa ovim nizom infonnacija 
i stavova o medresama i akademijama, jcr iz tih 
institucija ocekujemo studente, i mi s njima 
trebamo nastaviti rad. Drugo sto je meni vafoo da 
vam napomcnem jednu Cinjenicu, na ovaj skup je 
bio pozvan i Fikret Karcic. On ima fantasticne 
podatke o islamskim studijama u svijetu. 0 toj temi 
ce govoriti na FIN-u, iduci utorak. Tako da mi osim 

onog mog kratkog povijesnog pregleda imamo 
uraden elaborat o tome od na5eg cmjeka,jer Fikret 
je jos uvijek na neki naCin dio na5e Zajednice i na5eg 
kolektiva na FIN-u. To SU, eto tako, neke cinjenice 
za koje sam mislio da ih trebamo imati na umu prije 

nego pocnemo raspravu jer u stvaii vec se nesto 
pokrenulo u tom smislu. 

mr. Muharem OMERDIC: 

Ja sam donekle u toku. Posebno su na ovim 
drugim fakultetima dosta ostri stavovi prema 
napredovanju iii obavezama kadra u pravcu 
njegova napredovanja i dolaska do odredenih 
nauenih titula da bi oni mogli raditi svoj posao. Ja 
znam da jc unazad 5-6 mjeseci dr. Durakovic, koji 
je ovdje bio, podnio rcfcrat o neispurtjavanju 
obaveza asistenta na Filozofskom fakultetu. Za 5 
godina njegova asistentica nije odradila ono sto je 
bila obavezna da odradi i nakon 5 godina ona je 
izgubila posao. Usprkos stavu dekana i nekih ljudi 
u Vijecu, na Filozofskom fakultetu, on je kao 

profesor i scf katedre, insistirao da SC postuju 
pravila. Nakon rcferata u kojcm je naglascno da 
asistcntica nije ispunila obavczc kao clan tog 
kolektiva ona jc izgubila posao. 

Da Ii SC na nasem Fakultctu, moze malo, da 
kazem, pokufati ubrzati da kadar koji trcba dostiCi 
odgovarajucc nivoe to i postigne. Ako sc nasta\i., 

posebno ovi mladi koji bi trebali magistrirati iii su 
zavi-Sili magistrate da sc na neki naCin postigne da 
u kolektivu bude npr. toliko doktora iii magistara 
kako propisuju pravila Fakulteta, jer evo npr. na 
IPA-i u Zcnici ima vise doktora nego na FIN-u, 

prema statistikama koje sam danas pokazao. To su 
pokazatelji. Ja ovo pitanje ne kandidiram za ovako 
siru raspravu, ali da Ii se nekom unutrasnjim 
dinamikom nekim ljudima moie dati do znanja da 
svoje obaveze u nekom odredenom roku moraju 
ispuniti jer FIN za rad ima odliene uvjete. Fakultet 
je uspio i da opremi kabinete, i dobra je klima za 
rad na nasem Fakultetu, zapravo izvanredna je 
klima za rad, ljudi se medusobno uvafavaju itd. 

Dr. Jusuf RAMIC: 

Odgovoriti na ovo pitanje koje je pokrenuo 
\jersko-prosvjetni referent Rijaseta IZ-e je na mjes
tu. Zaista na FIN-u u posljednje vrijcmc, naravno 
u posljednje vrijeme, kaiem, nastojimo da ekipira
mo sve ovo. Mi smo s\jesni da nemamo dovoljno 
kadra i da kadar koji nam p1istize izvana, sa drugih 
islamskih univerziteta nije po mje1i, niti su zavrsili 

ono sto nama treba. Ja sam na jednoj sjednici, kada 
sam uzeo rijec istakao da poslije gubitka Mesuda 
Hafizoviea, eovjeka koji je sav bio u arapskoj 
lingvistici, mi zaista osjecamo jednu prazninu. Da 
nademo fo\jeka koji bi nam to popunio, mi smo 
raspisali konkw-s, medutim niko se nije javio. Meni 

je jasno zasto se niko nije javio jer taj profil ne 
postoji. Nemamo mi dovoljno ljudi koji SU zavrsili 
fakultet arapskogjezika, dakle lingvistiku. Imamo 
druge odsjeke kao sto jc odsjek historijskih nauka 
na Fakultctu arapskogjczika, ali odsjeka lingvistike 
nemamo. Zbog toga sam ja i tamo napomenuo da 
mi i tc studente koje faljemo vani da studiraju 
trebamo usntjeravati da studiraju ono sto je nama 
potrcbno ovdje. Mi imamo dovoljno teologa, 
uvjetno kazano,jerja sam ncki dan razgovarao sa 
Safetom Halilovicem, kolcgom koji radi u Zenici 
na Akedcmiji, on je naAzharu, odsjck Usulu-d-din, 

odbranio i magistrat i doktorat. I jcdna i druga 
njegova radnja tamo jc stampana. Mogu vam reCi 
da nccc tamo u tom arapskom svijctu stampati bilo 
sta. Stampaju ono sto jc vrijc<lno, sto ima svoju 
teiinu, sto ima produ. On je u magistarskoj radnji 
o<lahrao tradicionalni tcfsir, p1imjcna tradicional
nog tefsira na odrcdcni broj kur'anskih ajeta u suri 
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En-Nisa. U doktorskoj radnji takoder iz oblasti 
tefsira, serijatsko pravna studija o D:Zessasu, nasem 
imamu u mezhebu Razi i njegov metod u tumacmju 

Kur'ana. Dakle, takvih imamo, jer se nasi ijudi 
obieno opredjeijuju za teoloski studij. Medutim 
malo imamo onih koji su zavrsili studij arapskog 
jezika, izuzev recimo ja sto sam bio tu, taj fakultet 
sam zavdio, odsjek Knjii.evnost i lmjii.evna kritika i 
rahmetli Ahmed Smajlovic, takoder je taj isti oclsjek, 
is ti fakultet zavrsio, Mesud Hafizovic takoder, i Cini 
mi se imamo Muderisa, ali ne znam da Ii je on 
zavrsio Cisto arapski jezik iii ndto drugo ali i on je 
taj fakultet zavrsio, a po preporuci svoga brata. Ja 
sam evo skoro bio na sastanku, a bio je i Muha.rem
ef. Omerdic sa ovim nasim studcntima koji SU se 
VeC tamo upisali na fakultete, pa SU preko ferija 
dosli ovdje, odr:Zali smo jedan sastanak i ja sam im 
ba$ skrenuo painju za nasim potrebama ovdje. I 
da to sto nauce tamo prenesu nama ovdje, ali da 
to adaptiraju prema nasim mjetima. Mnogi to ne 
umiju, ali moramo i to nauCiti. 

Imamo nekoliko kandidata na FIN-u koji su 
magistrirali, takoderje odbranjen ijedan doktorat 

Jezik i stil Kur'ana, i uskoro ce SC pojaviti iz Stampe, 
vec je pri kraju ta disertacija, dakle mi imamo te 
stvari. To je razlog da smo bili prinudeni da 
pokrenemo i postdiplomski studij da bi stvarali 
kadar koji cemo ukljuCivati u proces proizvodnje. 
I evo to sad pristi:Ze i na taj nacin mi pokufavamo 
da to ekipiramo. Mi smo na prosloj sjednici na 
Fakultetu upravo skrenuli pafoju ovima koji su 
pred magisterijima i doktoratima da to pofore da 
cemo ih mi cak stimulirati na neki naCin, samo da 
to privedu kraju. To je ono sto radimo, a problema 
ima i ne treba od toga bjefati, vec to treba ijefavati, 
na ovaj iii onaj nacin. Mi ocekujemo va$u pomoc. 
Vi ste, uglavnom, krem ovog naseg bosnjackog 
naroda, koji je, vidite u kakvom halu i ahvalu. 
Toliko s moje strane, na ovo sto je Omerdic izlagao 
u svom govoru. 

cir. Zuhdija ADILOVIC: 

Ja bih kazao nekoliko stvari kad je u pitanju na$ 
Fakultet i uopce visoko obrazovanje. Prvo, plan 
formiranja odsjeka na fakultetu kako je iznio dr. 
Karie, po meni barem je nesto oko cega se necemo 
raziCi. To je potrebno i to je sasvim normalan razvoj 
naseg Fakulteta. Medutim prijc tog koraka, po 

mom misljenju, ono sto je vaino, a sto niko nije 
spomenuo da realno sagledamo sadasrtje stanje, vis
a-vis potreba Fakulteta i potencijala s kojim 
raspolaiemo. Naime, mi znamo da imamo doktora 
nauka koji nisu angafovani na FIN-u, evo prof esor 
kaze nemamo dovoljno kadra. J a sam prisust vovao 
jednoj odbrani magistarskog rada iz podrucja 
hadisa. U komisiji za odbranu tog rada sjedi 
predsjednik komisije, koji je doktor i predavac 
hadisa i ui magistra. U odbrani magistarskog rada 
iz hadisa - a sva tri magistra su bila iz druge oblasti, 
jedan magistar arapskog jezika, drugi magistar 
fikha a treci magistar islamske kulture i civilizacije. 
Au publici, u amfiteatru sjede dva doktora hadisa. 
Mislim da je doslo vrijeme da se i to pitanje 
razmotri. Mi na IPA-i u Zenici skoro da nemamo 
saradnje sa FIN-om. Zasto, iz kojih razloga? 

Angazman jednog doktora na IP A-i u Zenici 
na dvogodifojem studiju je nedovoljan i mislim da 
tu imamo dobrog potencijala i dosta prostora za 
jednu ozbiljniju saradnju, za neko moida malo 
prestrojavanje, u svakom slueaju ukljuCivanje 
potencijala s kojim raspolaiemo u strucnim 
naucnim znanostima kada je u pitanju FIN. 
Stavljam pitanje na diskusiju i jedan prijedlog, da 
je to ono sto realno moiemo uraditi sada, 
preispitati potencijale s kojima raspolazemo i 
potrebe na Fakultetu i drugim institucijama i na 
neki naCin bolje to i racionalnije isko1istiti. 

mr. Ned.fad GRABUS: 

K.oliko sam ja razumio ovo pitanje mi trebamo 
razgovarati o potrebama razvoja islamskih visih i 
visokih studija u nafoj zemlji. Jase ne sla:Zem u 
potpunosti s ovim konceptom organiziranja studija 
kakav je sada kod nas. Mislim da se ne uzima 
dovoljno u obzir pitanje ambijenta i okolnosti u 
kojima zivimo. Mi zivimo u zemlji koja je, samo 
podsjeeam, multietnicka, multireligijska i 
gradanska. Cesto se uopce ne osvrcemo na to, kao 
da se u ovoj zemlji nista ne dogada i kao da se u 
ovoj zemlji nista u buduenosti nece dogadati. Studij 
ce u buducnosti i u BiH, prema najavama i 
pokazateljima koje imamo, biti puno skuplji nego 
sto je do sada bio. Pitanje je ko ce sutra moCi 
studirati, kakve ce obaveze poslijc studija ljudi imati 
itd. Ne mozemo u potpunosti samo preslikavati 
studije iz bilo koje arapske iii islamske zemlje na 
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na5e podrncje. Viste s\jesni Cinjenice da kada neko 
zavr5i kulijjetu .5Prijja -Jakultet .Serijatskog prava u 
Medini,Jordanu iii Kairu i kada se vrati u Sarajevo 
ne moie biti angaiiran u drfavnoj sluzbi, pogotovo 
ne kao sudija na bilo kojoj instanci. Ne, on moze 
samo raditi u diematu iii neke druge poslove u 
lslamskoj zajednici. Dakle, to su pitanja o kojima 
trebamo raspravljati, nije samo vazno koji nama 
profil obrazovanja treba nego i kakve su nam 
potrebe u dzematu. Ukoliko se mi zadovoljavamo 
Cinjenicom da nam na Fakultetu i u pojedinim 
institucijama Islamske zajednice ljudi mogu 
afirmirati ono podrucje islamske nauke kojom se 
bave onda to nije dovoljno. Kakva nam je korist i 
sta to znaci da fo\jek koji se bavi Citav Zivot fikhom 
- fikh mofo samo predavati studentima kao 
teorijsku i apstraktnu disciplinu. Podsjeeam da je 
kod nas primjena islama reducirana samo na 
ibadetske segmente. Kod nas je zakonski moguee 
ostaviti svoju imovinu po testamentu u skladu sa 
serijatskim nasljednim pravom. ja nisam CuO da se 
tako nesto dogodilo u BiH. Nisam euo ni da doktori 
fikha o tome govore. Studij religije opeenito treba 
postaviti kao problem. Proueavamo Ii mi 
sociologiju religije, povijest religije itd. Kod nas su 
neki predmeti historijski i problemski dobro 
postavljeni. No treba praviti iskorake. Pogotovo u 
onim segmentima koji SU vazni za praviJno 
artikuliranje islamskih vrijednosti u savremenom 
naCinu zivota. Naprimjer, pored studija judeo
krseanske tradicije trebalo bi sagledati i fenomen 
neoreligijskih pokreta. Mnogi su ribari ljudskih 
dufa i misionari krseanskih organizacija nasli svoje 
domiste u na5im mahalama. Cini mi se da su to neki 
problemi na koje nase visoko skolstvo mora dati 
odgovore. Studij islamskih disciplina treba 
sagledavati u kontekstu bosanskohercegovacke 
st-varnosti i potreba Islamske zajednice. Pogotovo 
treba osmisliti predmet islamskoga djelovanja koji 
mi uopee ne proueavamo. 

Ahmed ADILOVIC: 

Ja bih kratko. Svrsenik sam FIN-a i, hvala Bogu, 
kao svrsenik tog Fakulteta u onoj potvrdi koja je 
izdata umjesto diplome pise da sam diplomirani 
teolog islamskih znanosti, i kao takav mogu, ako 
ima potrebe, sutra predavati iii tefsir iii hadis iii 
bilo koju disciplinu. To je jedno vrijcmc bilo i valjda 

je moralo biti, ali upravo u kontekstu ovog 
prijedloga koji je iznio doktor Karie, ja mislim da 
se mora p1iei ka usmjerenjima. Drago mi je kad je 
ot-voren postdiplomski studij da je i napravljeno sest 
usmjerenja pa da se zna ko hoee da se specijalizira 
za hadis ide u jednu grupu, tefsir u drugu, i to je 
to. Dakle, podrfavam ovaj prijedlog. A druga stvar, 
danas i ovdje malo osjeeam previse nekih rijeCi 
protiv onih koji negdje tamo zavrfavaju. Cinjenica 
je da onaj koji tamo zavrsi hadis, bilo to u Medini, 
bilo to na Azharu, bilo to negdje drugdje u 
islamskom svijetu, sigumo je bolji struenjak za hadis 
nego diplomirani teolog sa FIN-a. Hoeemo Ii to 
priznati iii neeemo, to je drugo. Zatim hoeu da 
kazem da to treba na drugaciji naCin postavljati, 
treba traiiti niti koje nas spajaju a ne niti koje nas 
razdvajaju. Co\jek koji je tamo zavrsio ne moze, a 
ako je zavrsio kod nas - samo zato moze sve. To je 
malo nelogicno. Eto toliko. 

Vahid FAZLOVIC: 

BuduCi da se trebalo razgovarati o planu i 
programu FIN-a i ocekivao sam da se na tom fonu 
razgovara i da se najprije eto taj kontinuitet saeuva 
u ovom razgovoru. Medutim za takav jedan 
program, za takav jedan projekat, cvo kako je i 
kolcga Karie rekao, trebaju godine, da se on 
dorekne, da se p1imijeni. Medutim postoje potrebe 
na FIN-u koje bi trebalo hitno zadovoljiti. Naime, 
mi na nivou medresa imamo izraien problem da 
nase ucenike, one najbolje, one koje bismo mi 
ieljcli vidjeti na FIN-u, okrenemo prema ovom 
Fakultetu. Sa FIN-a ne dolazi pomoe. FIN nije 
predstavljen na nivou nasih medresa, a da ne 
govorimo sire u javnosti. Nisam siguran da se 
razmislja o modelima koji ee ovaj Fakultet rnladom 
fo\jeku prezcntirati kao atraktivan fakultet, kao 
atraktivan studij. Ova starija generacija nasih 
prof esora je uCinila dos ta. Svakome je danas po nos 
doCi na FIN i osjetiti onaj tamo ambijent, dakle to 
je jedna Cinjenica koja je doista krupna i vafoa. 
Medutim ja lieno sam ocekivao malo vise od ovog 
rnladeg kadra, da njihove ideje budu malo bogatije, 
da budu pokretljiviji, agilniji, da FIN ima svoje 
prospekte, da ima registar izvoda, dakle mi bismo 
zeljeli da najbolji svrsenici medresa,jedan procenat 
tih svrscnika upise FIN. Mi muku mucimo da 
upravo te ucenike uputimo prema FIN-u. Oni 
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radije :Zele iCi na studij prava ili orijentalistike. 
Dosada nismo imali, doslovno, nismo imali 
inicijativu sa Fakulteta da se ostvari bolja kopea sa 
medrcsama, a inace ta populacija ucenika iz 
medresa je populacija ucenika koja treba da puni 
klupe FIN-a. Mi smo ove godine imali 38 kandidata 
u prvom roku. Na ovom planu je nu:Zno i hitno 
preduzeti korak. Ja vas uvjeravam da je veliko 
raspolozenje svih nas u mcdresama da se FIN-u da 
ptioritet, to smo konstatirali vec i u razgovoru 0 

obrazovanju u medresama. Interes je IZ-e da za 
dobrobit muslimana imamo na FIN-u najvece 
potencijale ucenika iz nasih medresa. 

Dr. Dzemaludin LATIC: 

Ovako, vi koji niste na FIN-u, to mo:Zda ne 
znate, ali koliko je meni poznato skoro svaki kolega 
na FIN-u, koji radi, vec pred sobom ima radnje koje 
treba zavrsiti, ili SU pri kraju i uskoro ce biti i 
obznanjeni neki od tih nauenoistra:Zivackih 
projekata. Evo, dekan je tu pa to moze i potvrditi. 
Ali to se malo vidi,jcr to nije za javnost nego je to 
tihi naucni rad. Mcdutim, kad smo se ovako sabrali 
u ovoj prilici treba neke mogucnosti FIN-a da 
iskoristimo. I s tim u vezi bih diskutirao. 

Mi smo pokrenuli pitanje, a sada da vidimo 
kakve su moguenosti ovog okruglog stola da to jos 
malo bar pokrenem. Naime, kako da od ovoga 
islamskoga fakulteta kao nukleusa saCinimo buduCi 
islamski univerzitet. To je mozda sada prekrupno, 
mozemo se uplasiti toga, ali nije. Sve sto danas 
postoji u civilizaciji nekada je bio neciji san. Nama 
sada islamski univerzitet moze izgledati san, ali on 
je ipak realan u novim uvjetima, u lomovima 
svjctova, u novim mogucnostima koje daje novi 
koncept drustva pa eak i ta globalizacija, s obzirom 
na njene pozitivne strane. Mislim, na pozitivne 
strane globalizacijskih proccsa. ZnaCi, taj islamski 
univcrzitet prvo bi p1ivukao nase najbolje Bosrtjake 
i talente, a drugo, on bi odgovorio potrcbama 
nasega naroda. On bi bio vrclo stvarnc mudrosti. 
Ja predla:Zcm da ovaj skup bar predlozi daljnje 
rasprave u vczi sa islamskim univerzitetom. On bi 
sc pravio na jednoj profitabilnoj osnovi, kao sto je 
jednom takav univcrzitct nastao u Malcz~ji. Danas 
ima takvih zamisli u Turskoj, ali hvala Bogu, ovdje 
jc Bosna jedna prilika dok imamo ovaj berckct 
slobode u njoj . .Javas podsjeeam, jcdna mala 

digresija, da je onaj mudzediduddin u Turskoj 
SejjidNursi razmisljao o tom univerzitetu u Turskoj 
koji bi bio pandan Azharu. On je zamisljao da taj 
univerzitet obuhvati studente od zakavkaskih 
zemalja do nase Bosne. Posto Turska zivi u rezimu 
kakvom jeste, ja mislim da jc nase Sarajevo jedan 
idealan centar za tih 25-30 miliona muslimana u 
Evropi, pa i onih muslimana dalje od Turske. 
Naime, bilo bi moguce, na osnovu modcrnoga 
menadzmenta ovdje pokrenuti i ako Bog da 
osnovati islamski univerzitct, gdje bi FIN bio njegov 
nukleus. Onda bismo mi ovu reformu o kojoj je 
govorio dr. Karie, onda bismo nju doslovno, kako 
je rekao, pretocili u sve dijclove tog univerziteta. 
ZnaCi to je najljepsi san koji bi ova nafa generacija 
mogla pretvo1iti u stvamost. To je za diskusiju i 
volio bih Cuti sta vi mislite 0 tome. 

Drugo, mi smo na jednoj od proslih sjednica 
raspravljali o tome, mislim da je to ovdje pokrenuo 
H. Cengic, da vidimo da Ii se nama isplati, a kako 
sam ja razumio iz diskusije veCine ucesnika u 
nastavnickom vijecu gore, mi bismo zeljeli da 
udemo u Sarajevski univerzitet, pod mjetom da 
sacuvamo na5u autonomiju, da nam neki Petric ne 
postavlja dekana i profesore i da nam ne odreduje 
nastavne planove i sadrfaje. Mi smo raspolozeni, 
ali da zadr:Zimo i akademsku i administrativnu 
neovisnost, a znate zasto vam to govo1im, na koncu 
htjeli mi to iii ne, ja sam posljednji fotjek koji o 
tome nesto zna, ali sve se ipak veze za novae. Ja 
spominjem katedru za tefsir. Za buduce asistente 
nama treba novaca. Mi imamo studenata kakvih 
nema na Balkanu, bar ja ih imam. Pametni ljudi, 
buduCi veliki alimi, ali nam treba novae za to. Ako 
udemo u Sarajevski univerzitet mi cemo imati taj 
novac,jer mi smo ti koji plaeamo porez za skolstvo 
i nas muslimanski narod, i nek ima profcsor 
Medicinskog fakulteta placu od toga, ali zasto i mi 
ne bismo imali. Tako kad bismo bili ukljueeni bili 
bismo bli:Zc tom bo5njackom narodu i onim studcn
tima koji studiraju :Zurnalistiku iii pravo itd. To su 
krupna pitanja prcd nasim visokim obrazovanjcm. 

I trccc ono sto bih upitao prof. Ramica, kojije 
po f unkciji i Clan Rijascta IZ. Ovaj nas pedagoski 
odsjek na FIN-u, on nijc sistemski rije5en u IZ-i. 
Znatc mi smo poecsto prezadovoljni tim mJadiCima 
i djevojkama koji dodu, nckada haman ne znaju ni 
harfa gore ali naucc arapskijezik za jcdnu godinu 
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dana ili dvije, i onda prelazc na ovu grupu koju eto 
mjetno zovcmo teoloskom, i to su izvanredni 
studenti. Ali status tih ljudi uopce nije rije5en. Znate 
za5to? Zato sto na koncu nijc rijeseno pitartje vjero
nauke. I mislim da bi nam bilo vaino da i o toj ".iero
nauci nekada progovorimo,ja sam ocekivao da i o 
tome razgovaramo. Medutim, pitam prof. Ramica 
i vas sviju sta da mi cinimo i kako da se pitanje 
statusa tih nasih studenata rijesi. 

Dr. Jusuf RAMIC: 

Ja bib na tragu ovoga sto je dr. Latic rekao dao 
neke dopune. U vezi s pitanjem ukljuCivanja FIN
a u Sarajevski univerzitet, i ne samo Sarajevski 
univerzitet nego u bilo koji na ovim prostorima. 
Moze to da bude i mostarski, i tuzlanski i u Zenici, 
ako postoji. Ja se sjeeam prije agresije na BiH da 
smo vodili pregovorc, sa Ministarstvom obrazova
nja. Ustvari, to je bila inicijativa Sarajevskog 
univerziteta,jerje Univerzitet trebao uCi u evrop
ske univerzitetske asocijacije, a nije mogao jer u 
svom sastavu nema teologije. Tada su nas i priznali, 
inace nismo bili ni priznati. Nismo se ukljucili iz 
razloga sto tada5nji vrh IZ-e nije bio za to, i mislim 
da ovaj sad vrh dijeli isto misljenje,jer je Rijaset IZ
e njegov osnivac, a osnivac mora da sacuva svoja 
prava. I Fakultet kao takav mora da sacuva akadem
sku i administrativnu autonomiju. Dase nc desi da 
nam neki laik vrslja po programu iz hadisa, tefsira 
i kaie "ovo hocemo, ovo necemo". To smo mi traii
li, medutim to njima ne odgovara i tu smo stali. Da 
Ii ce se ti razgovori nastaviti ja ne znam, ali ima jed
no drugo pitanje kojc je Latic pokrenuo i sto i ja 
dijelim. Mi trebamo ici na osnivanje islamskog 
univerziteta. Znate 30-tih godina prosloga stoljeca 
nasi predi su to zacrtali, oni su krenuli sa alijjom, 
1930. godine, paje onda dofao VIST, do '45. 
godine i to jc prekinuto. Oni su imali osjecaj da 
ovdje mora da postoji ne5to vise od mcdrese, i 
uda1ili su temelje tog visokog obrazovanja kod nas. 
Dakle, svaka se generacija ugradiYala u to. Na kraju 
krajeva, zasto se i mi nc bi ugradili, pokrenut cemo 
to pitanjc, ovi koji dolaze poslije nas neka nastavc 
u ovom pravcu jer ovom prostoru je potreban 
jedan islamski univcrzitet. N~jc to samo radi nas koji 
Zivimo na ovim prostorima, nego i za drugc 
muslimane u nasem blifom i daljem okruknju, i 
za Evropljanc muslimanc. Ja sam zato da sc 

pokrenc islamski univerzitet a nukleus bi bio FIN 
sa dva odsjeka, piipojiti akademije, a Gazi Husrev
begovu biblioteku pretvoriti u institut, i eto Clanica, 
pa da pred ovu skupinu izademo s tim prijedlogom. 
To su neka moja razmisljanja. 

HASAN CENGIC: 

Ja eu se unapiijed izviniti ako budem govorio 
o nekim stvarima koje nedovoljno poznajem. 
Prirodno, ne pratim u posljednjc vrijeme 
konkretno dogadanja na FIN-u, a s druge strane 
nisam u IZ-i, a nisam ni meritoran da govorim o 
pitanju univerziteta u detaljima. Medutim, pokufat 
cu govoriti s jednog drugog aspekta. Govoriti o 
Islamskom fakultetu u Sarajevu, znaci bez obzira 
na sve ostalo o cemu smo danas govorili, davati 
neku vrstu ocjene, rezultata toga fakulteta u zadnjih 
20 godina koliko on djeluje. To je, naravno, uvijek 
opasno i osjetljivo pitanje, i treba ga raditi s mjerom 
i s argumentima. Zato vas molim da OVO sto sada 
budem rekao ne smatrate nikakvom ocjenom. Radi 
se naime o sljedecem, nema nikakvog konaenog 
rezultata bilo kakvog dobrog rada u medresi, ako 
se on ne zavrfava kroz kvalitetan rad na FIN-u, iz 
razloga sto mi prije svega gov01imo 0 populaciji od 
dva miliona Bo5njaka ovdje u BiH, Sandfaku i 
Hrvatskoj, mozda i malo vise, i sto takva jedna 
populacija, u normalnim prilikama, jedan takav 
broj ljudi saCinjava jedan broj zemalja u svijetu, koje 
imaju i po vise univerziteta, koji imaju svoju akade
miju nauka i institut i sve ostalo. Ako govorimo o 
islamu, i potrebama islama i potrebama muslima
na, onda je naravno prirodno da konstatiramo da 
ovaj broj muslimana ovako koncent1iran, u u".ieti
ma zivota kakvi jesu kod nas u Bosni, trebao imati 
i univerzitet islamskih nauka i vise instituta, i 
akademiju islamskih nauka, i onda o ovome svemu 
razgovarati. Daklc, moramo bi ti svjesni da smo mi 
prema ovom fakultetu izuzetno zal1tjevni. Da mi 
zapravo u podsvijesti ocekujcmo da fakultet uradi 
sve ono sto bi trebalo da uradi niz ovih institucija, 
i Citav univerzitet i instituti i akadcrnija nauka itd. 
Iz tog razloga mi imamo situaciju koja pornalo liCi, 
izvinitc na izrazu, na jednu naroguscnost izmedu 
nas koja ne bi trebala biti takva. Mi imamo, dakle, 
vrlo ecsto razgovor onih koji SU zavrsili Islamski 
fakultct ovdje, cventualno daljc, ijos postdiplomski 
koji su zavrsili u Bosni i onih koji su to radili negdje 
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vani. Onda imamo ncku vrstu dva rova gdje se 
prepucavamo, bukvalno kao da mi poticemo iz 
neka dva naroda, sa dva kontinenta itd., sto jc 
ne\jerovatno. Kad sam bio mlad, mladi nego sto 
je trebalo da idem na fakultet,ja sam ma5tao o tome 
da imam priliku da negdje studiram, a to je u ono 
vrijeme bilo prije svega na Azharu. 

Bio sam prva generacija ovog Islamskog 
fakultcta, i opet sam ma5tao da poslije toga odem 
na Azhar na postdiplomski studij, zajedno s 
Dzemom itd. Medutim ja hoeu da kaiem slijedece, 
ako nam je Bog dao priliku da danas imamo toliki 
broj ljudi koji su studirali u mozda 20 zemalja u 
svijetu, i da nam jc dao priliku da zivimo u Evropi 
jato ne bih smatrao nedostatkom.Ja bih to smatrao 
prednoscu, ali ona nije prednost sama po sebi, ona 
je prednost kada se upotrijebi. To znaCi neophodno 
je, obavezno je da se sjede i razgovara. Ali ne vise 
generalno, ne nacelno, postoje vrlo konkretna 
pitanja, ogroman broj konkretnih pitartja, koja su 
politicka, ekonomska, moralna i tako redom, na 
koja treba davati odgovore, na koja na5e obiene 
dfrmatlije daju svoj odgovor.Jednostavno on kod 
kuce svom djetetu mora dati odgovor "to je ovako 
i ovako, to mozes - to ne mozd, to l.reba - to ne 
treba, to smijes - to ne smijd". A koje je njegovo 
znanje? Na nivou ilmihala i mozda jos dvije 
proCitanc knjige. A velika nafa nauka sjedi u cetiri 
duvara. Tri-cetiri doktora nauka raspravljaju do 
zadnjeg zareza, ali od tog iluma nista napolje. Niko 
se nigdje ne potpisuje, niko nigdje ne govori o 
f etvama, niko nigdjc ne ijefava probleme, i mi sada 
plivamo u tome u cemu jesmo. Dakle, neophodno 
je da nademo tacku, na kojoj cemo se i fizicki i 
duhovno i intelektualno susretati. Za mene je to u 
ovome easu FIN, sve dotle dok ne postane univerzi
tet. I iz toga umjesto da bilo ko na fakultetu ovo 
shvati kao k1itiku fakulteta, ili bilo ko od nas da 
shvati da ima pravo da ddi predavanje onim koji 
radc na islamskom fakultetu, umjesto toga ja 
predlaiem sljedecc: da se pokufa napraviti jedan 
dinamicki plan aktivnosti koji bi podrazumijevao 
nekoliko faza. Dakle, poslije sagledavaaja stanja na 
Fakultetu da se ide u narednu fazu. Jase potpuno 
slaicm dace biti i treba biti univerzitet, ali svi vi koji 
radite na FIN-u znate jako do bro da se tu onda radi 
o godinama. Bojim se reCi decenijama. Apsolutno 
je irealno govoriti o tome prije narednih dcsct 
godina. Od danas pa za deset godina svijet ce SC 

toliko promijeniti da je to zastrasujuce. Kafo da se 
danas svaka t1i mjeseca broj informacija u svijetu 
udvostrueava. Na njih treba reagirati. Slijedeea je 
Cinjenica da mi zivimo u Evropi. Svako znanje o 
islamu je nacelno i svako znanje o islamu postaje 
neka vrsta prakse. Ako smo ista ziveCi u Bosni 
nauCili ne od rahmetli Doze, vec od bilo koga 
rahmetli dede itd. nauCili smo tu cinjenicu. Posto 
je to tako, mi danas zivimo, bukvalno ovih minuta, 
ovih sekundi situaciju koja je ne\jerovatna. Situaciju 
koja je realnost, da je islam kompletan na nisanu. 
Ko ce na to odgovarati. Ili oni koji znaju ili oni koji 
ne znaju. Ogovarat ce onaj koji osjeca potrebu. Ali 
prave odgovore mogu dati oni koji znaju. Da nista 
drugo nema kao potreba, tu je potreba da se 
fakultet pojavi. Islamski fakultet, dakle, mora 
postojati, ne samo na web-stranici, ne samo u 
prospektima, islamski fakultet mora postojati u 
zivotu. I zato postujuCi sve ono sto je Dzemal rekao, 
jer znam da govori odmjereno i odgovomo, ja 
znam da nije dovoljno to sto vi gore radite i pisete 
litcraturu. Mo rate se pojavljivati u javnosti. Kako? 
To vi odaberite. Ja cu ovdje, bez obzira sto nije u 
redu, spomenuti dr. Ka1ica, iza kojeg stoji radova 
koliko u pravilu iza jcdnog instituta, kako god da 
ih ocjenjujemo ali to jc na komad ne\jerovatno, za 
njegove godine toliko radova. Dakle, govo1i o tome 
da je moguce raditi, da FIN daje prostor za 
individualan rad, ali to ovoga easa mora da se 
pretvori u jedan sistematski, planski rad, u kome 
ce se otvoriti prostor na fakultetu kroz ovaj rad za 
puno veCi broj ljudi, da se ukljueuju u istraiivanja, 
u postdiplomske studijc, u druge razne oblike rada 
koji bi se direktno odrafavao na medrese, na 
akademijc i konaeno na javnost. Javnost u kojoj bi 
Fakultet i njegovi Clanovi, dakle ljudi koji gore rade, 
eventualno Clanice tog fakulteta bile p1isutne. Kad 
su u pitanju pare, one su uvijek problem, i ja mislim 
da ne mozete naCi na zemaljskoj kugli nijedan 
fakultet, nijedan univerzitet, koji ce vam reCi da ima 
dovoljno para. Kad bi to bilo onda bi zivot stao. 
Intelektualci uvijek proizvode vise ideja nego ih se 
mote realizirati. Ovaj fakultet ima objektivno i vise 
mogucnosti, komparativne prednosti o kojima ste 
vi gore na fakultetu razgovarali, ali tvrdim vam da 
smo pokrenuli pet projekata pitanja o Bosni i da 
smo ih plasirali imenom na odredene univerzitete 
u Maleziji, u Iranu, Turskoj i nekim drugim 
zemljama u Evropi , u Britaniji, u Njemackoj, 
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Americi itd . Ja vam tvrdim da bismo naSli 
konkretne fondove za taj posao. Hajdemo defini
rati te projekte. Definirati ih tacno onako kako 
nama trebaju. Jer ugao kako mi gledamo na 
problem \jerujete nema niko. Oni na Istoku imaju 
neki drugi ugao i drugacije gledaju na isto. Na 
Zapadu oni pucaju na neki nacin na islam i oni 
imaju dileme i neke frustracije oko islama. Posta
vimo problem tacno onako kako se nama postavlja, 
ja vam tvrdim dace te teme biti atraktivne i da cc 
ti projekti bi ti atraktivni. To je onaj iskorak koji nam 
treba. Kroz to cete dobiti pare, radne timove, i 
omoguCiti ukljucivanje prof esora. Ja postujem 
problem da nema lingviste ovclje, ali to u globalnom 
svijetu uopce nije problem. Ima li igdje na svijetu 
lingviste za arapski jezik? Ima. Dovedi ga i plati ga. 
Once predavati arapski jezik, ne mora znati povijest 
srednje Bosne, neka predaje arapski jezik. I rijesili 
smo problem. Otvoiimo se, dakle, prema drugima, 
i za ono sto mislimo da nismo pokrili nasim 
kadrom, da pokrijemo predavaCima sa strane, dok 
ne izgradimo svoj kadar, a omoguCimo da doktor
ski rad i specijalizacije radimo i drugdje u svijetu. 
Imat cemo na taj naCin dovoljno para i do bit cemo 
ustedu na vremenu. Umjesto da idemo normalnim 
putem u taj posao od dvanaest godina, mi cemo 
ga jednim do brim plan om zavrsiti za pet godina. 
Tada cemo doCi u jednu drugu situaciju, jer nije 
problem univerziteta da se dogovorite ko ce biti 
Clanica univerziteta, da vam IZ klimne, i da sutra u 
ovom gradu imate islamski univerzitet, ali jeste 
problem kadra. Kako god vi dadnete ime, mora 
imati sadrfaj, ako nema sadrfaj ne pomaze ime. 
Kadar mozemo imati proizvodrtjom, i pozajmljiva
nj em na odredeno vrijemc i saradnjom. Zato 
mislim da je FIN rnogao bi ti ukljucen u Sarajevski 
univerzitet. I sada mo:le, i rnogucc jc da FIN, s 
obzirom na spccifikum onoga sto radi, zadrzi ncki 
nivo autonomijc. Moram biti malo kritiean i reCi, 
da se bojim da hoccmo malo vise ncpotrebno 
autonomije. Naravno da mi trebamo praviti 
program istrazivanja u tefsiru, ali nc srnatram da 
trcbamo neki poseban program u arapskornjeziku. 
Ja mislim daje <lobar program arapskogjczika sa 
Filoloskog fakulteta i da moic biti koristan i ov~jc 
itd. Mislim da ne mozcmo izvuci Islamski fakultet 
iz kontcksta u kojem govorimo. S druge stranc, 
nijedan problem o kojem smo danas govorili n~jc 
1jdiv bcz Islamskog fakultcta koji cc iCi u pravcu 

otvaranja prema Univerzitetu, i koji cc uspostaviti 
barem dva instituta, barem na najminimalnijern 
mogucem nivou, i koji ce na taj naCin davati nase 
razumijevanje problema, iii, boljc rcceno, na5 ugao 
glcdanja na te probleme. Mislim da bi se veliki broj 
profesora sa Univerziteta sa zadovoljstvom odazvao 
na razliCite projekte koje bi ovaj fakultet pokrenuo. 
Ali, ne mozemo ocekivati dace oni pokrenuti pro
jckte koji bi trebali bi ti pokrenuti sa ovog fakulteta. 

Dr. Jusuf RAMIC: 

Da nadopunim Hasana, mi vec imamo neke 
projekte preko !SESCO-a, a drugo, mi koristimo 
ovu snagu koju posjeduje Sarajevski univerzitet,jer 
skoro po la prof esora je sa Sarajevskog univerziteta 
koji predaju kod nas i na dodiplomskom i na 
postdiplomskom studiju. Naravno, otvoreni smo 
za protok svih ideja, svega sto je pozitivno. Ja ne 
dijelim misljenje da se zatvaramo, ja sam uvijck 
protiv toga. Otvoreni smo prema institutima, fakul
tetima, univezitetima i van BiH. I imamo nekih 
kontakata i na tom planu. 

mr. Muharem OMERDIC: 

Sto se tice univerziteta, samo da podsjetim da 
je 1991. dekan Ramie delegirao Hilmu Neimarliju, 
Fikreta KarCica i ja sam bio u toj grupi, isprcd 
Rijaseta da obave razgovor sa rektorom Sarajevskog 
univerziteta. Tada je rektor bio Kecmanovic. 
Sastanak smo imali u Rektoratu. Zao mi je. Cak 
smo i neki poklon kupili, da bi ga omeksali. Fino 
nas je p1imio i sve je bilo po protokolu i onda on 
kaze: "P1imljeni ste odmal1. Samo da rasCistimo 
jedno: tada vise Reis ncce biti sef Fakulteta, nego 
ja.Jedini uvjetje da vi gubite svoju autonomnost". 
Nama je tada reccno tako. Sada ne znam kako je. 
Ja sc bojim da bi nas rasturili.Ja nemam povjerertja, 
posebno sad nekc stvari koje se dogadaju. Mislim 
da bi ono sto imamo oni rasturili. I drugo vezano 
samo za svr5cnike. IZ-i je dogadaj svaki diplomac. 
Mi imamo vrlo pozitivna iskustva sa svim nasim 
svrsenicima, vcCinom smo mi svr5cnici tog fakulte
ta. 

Dr. Jusuf RAMIC: 

I kod menc je ta bojazan p1isutna. Uvijck bisrno 
bili na marginarna. 
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mr. Muharem OMERDIC: 

Vczano za svrsenike naseg fakulteta, poscbno 
ovog pcdagoskog smjera. Problem j e u ovome sto 
sc koncentti5u u Sarajevu. Svi hoce posao u Saraje
vu. T rideset svrsenika fakulteta, naseg ili nekog dru
gog, euCi u Sarajevu. Nece da idu izvan Sarajeva. 
Prije pct-sest mjeseci dvoje je doslo na sastanak kod 
nas u sluzbu. Diplomirali su na FIN-u, muz i Zena. 
Iz Prozora su,ja sam rekao hajte gore, oboje imate 
odmah posao. Nece, hoce u Sarajevo. I tako je puno 
slueajeva. 

Dr. Mujo SLATINA: 

Ja bih nesto rekao o planu na FIN-u. Znate gore 
djeca imaju po 14 predmeta na prvoj godini. To je 
strafan atak na dijcte, to se strafoo odrafava na 
njihovu psihu. Ta se djeca svakom zivom uklanjaju 
s puta. Tako se ona pod tim atakom formiraju. 
Tako se defava da imamo po tti-ceti1i ispita na dan. 
To se ne smije desiti. Mora jedan dan da bude 
pauza izmedu is pita. Ja cu ovdje bar u natuknicama 
dati neke pedagoske standarde koje bi trebalo 
postivati. To su inace izvanredna djeca, ali mi od 
njih ne mozemo oeekivati puno jer SU preoptere
ceni programom. Oni tone mogu stiCi. Strafoo je 
tesko gubiti godine. Maze se napraviti jako puno 
redukcija, a da se ne izgubi na studiju. Ono sto 
zelim reCi o studiju pedagogije jest da se slatem sa 
ocjenama da ni ja lieno nisam zadovoljan, ali to je, 
'\jerovali ili ne, izvanredan projekat. Taj projekat 
je mene bilo strah da postavim za zahtjev, zbog toga 
da li cc on proci ili ne? On je profao, i moja ocekiva
nja nisu bila opravdana za to. Medutim, ovaj studij 
mislim da se mote jako podrfati, i da ga treba 
podrfati. Ja sam trazio neke molbe, da to ne 
isforsiramo, ali da malo ubrzamo. Natalost, nisam 
uspio.Jedan dio od ovoga u ovoj fazi razvoja studija, 
moglo se tzv. bajpasovima premostiti da nam ta 
djeca koja zavrfavaju ovdje, daju odredene razlike 
u ispitima, i da se direktno instaliraju u na5u skolu. 
Ima jako puno ptimjera koje je lijepo vidjeti, npr. 
sa Rimsko-papinskog fakulteta, da vidite kako su 
to katolici jako lijepo napravili. Mislim da je ovaj 
projekat neovisan. Jato govotim jer nisam Bog zna 
kakvog zdravlja. Ne moram se sutra pojaviti, ali ja 
folim da iza sebe ostavim barem dva-tti magistra 
ili jednog doktora nauka. Jos sto zelim reCi 
povodom ovogjest da ja mogu strafoo kritikovati. 

Mislim da vi imate jako puno razloga da budete 
zadovoljni. Vi p1intjecujete da i OVO sto SC napravilo, 
iako je to daleko od onoga sto bi se moglo reCi da 
je do bro, da vi vidite da to zmje niec. Vidite u razgo
vo1ima, easopisima da se mijenja savrseno klima, i 
hvala Bagu, da se taj nacin plasiranja islamske izvor
ne misli maze napraviti da se plasira dobro. Kada 
mogu katolici napraviti sa onim tako, zasto ne 
bismo mi sa netaknutom mislju i sa netaknutim zna
njem ljudskom rukom, za5to ga ne mozemo mi pla
sirati. Mislim da nije problem naseg sadrfaja, nego 
u plasiranju. Mislim da ovaj odsjck jako lijepo ima 
perspektivu i da to maze uraditi, i da se sa njim 
maze jako lijepo disttibuirati zaposljavartje. Najzad, 
ako dopustite, znam da zmite, zelio bih nekoliko 
rijeCi reCi o trecem stepenu. Na tom stepenu sam 
radio i u jednoj, i u drugoj, i u treeoj generaciji. Mo
ram vam reci da tu ima izvanrednih bisera, i lijepo 
je ovaj termin upotrijebio gdin. Cengic kada je re
kao narogusenost. Ja mislim da nije samo problem 
u narogusenosti ovdje, nego mi smo inace sklop 
bofojacke narogusenosti. I ja mislim da bi trebalo 
malo sa jednim strpljenjem, bar jednim brojanjem 
do deset u sebi obratiti pafoju na te nase bisere s 
postdiplomskog studija. Kadrovska politika se 
zaista mote lijepo sprovoditi. Tosto necemo uvijek 
misliti podjednako to je dobro,jer tamo gdje ljudi 
misle isto tu se uopce ne misli. I mislim da tu ima 
jako jedna fina disperzija, interesovanje postdip
lomskog studija i to cete vidjeti samim ovim, OVOID 

pojavom magistarskih radnji. Ja imam ptilike da 
malo to pogledam, pa uglavnom dodu ljudi, da 
malo porazgovaraju sa mnom. Dakle, koliko je u 
mojoj skromnosti koliko im mogu nesto od toga 
reci, izmijeniti iskustva, tj. jedan od drugog uCiti. 

PLENARNA DISKUSIJA NA 
REFERATE MR. NUSRETA ISANOVICA 

I DR. ENESA KARICA 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Osjeeam potrebu da se zahvalim kolegicama i 
kolegama koji su radili u sastavu ove radne grupe. 
Mislim da je rasprava bila otvorena i Cini mi se vrlo 
konstruktivna. Raspravljalo se u kontekstu koji je 
napravljen izlaganjem koje sam imao, a zapravo 
smo dosli do dva zakljucka: 
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1. IP A-e svakako t.rebaju imati svoje mjesto u 
odgojno-obrazovnom sistemu IZ-c, da bi trebale da 
se dalje razvijaju i posebice da se profiliraju u pravcu 
odsjeka za imamsko-hatibski studij. Ida sc takoder 
razmislja o otvaranju odsjcka za muallimsku, 
uvjetno govoreci, za muallime koji bi radili u 
mektebima, uz zadrfavanje studija '\jeronauke. To 
je prvi nas zakljueak koji bi trebao iCi u formi 
prijedloga pred ovaj cijenjeni skup. 

2. Drugi zakljucak, koji bi trebao biti prvi po 
vafoosti, trebalo bi razmotriti pretpostavke za rad 
na strategiji ili izradi studije odgojno-obrazovnog 
sistema IZ-e. To je drugi zakljucak. 

Ovi zakljueci su usaglaseni i mi ih kao takve 
vama stavljamo na uvid. 

Dr. Ismet BUSATLIC: 

Pocet cu nekim logickim redoslijedom. Najpri
je je primijeceno da na terenu ne postoji adekvatna 
promocija FIN-a, kao ni u medresama kako bi 
najbolji ucenici studirali na FIN-u. Oni se trenutno 
prema pokazatcljima vise usmjeravaju na druge 
fakultete. Dio krivicc snosimo i mi u nedovoljnoj 
promociji Fakulteta. 

Kada je rijec o samom Fakultetu svi smo se 
slozili s onim sto je kolega Karie istakao ovdje - da 
je vrijeme da se raspravlja o preuredenju i reorgani
zaciji studija, i da su oni odsjeci koje je kolega 
spomenuo prihvatljivi uz dalje promisljanje - treba 
Ii poceti sa svima odjedanput iii postepeno. 

Drugo pitanje koje se nadovezuje na to je 
pitanje kadra. Misli se da postojeCi kadar na FIN
u, istaklo se to i kroz statistike, nije u potpunosti 
zadovoljavajuci i da u tom pravcu postdiplomski 
studij daje rezultate, ali da treba skrenuti painju i 
na neiskoristene potencijale koji jesu tu. Neki 
konkretni primjeri su navedeni za odredene 
komisijc za odbranu magistarskih radova i sliene 
situacije, kada u sali praktieno imamo kvalifikova
nijih kao slufalaca nego u komisiji za odbranu. 
K1itike koje SU slijedile stoje kao sto nam laskaju i 
neke pohvale za rad na FIN-u. 

Koristeci ono sto ima IZ-a danas u svojim sluz
bama i institucijama, ovdje mislimo na akademije 
i onim sto ima fakultet i sto kani proizvesti misli se 
da FIN moie i vise. U tom smislu misli se da treba 
nastaviti rad u pokusaju da se na nekakav naCin 
odredimo spram Univerziteta, modusi ec se odre-

diti kao p1idruieni Clan, ugovorni iii neki drugi, ali 
da treba razmisljati i o prcrastanju u vlastiti univer
zitet. Naravno, to jesu dugoroeniji planovi, ali to je 
jedan od puteva kojim bi mogao krenuti FIN. 

U daljem razgovoru spomenuto jc da nije 
spomo da FIN ne maze bi ti dovoljan sam sebi i ne 
mogu ljudi na FIN-u raditi samo za sebe i da se 
rtjihovo postojanje mora osjetiti u javnosti. 

U okviru svega ovoga trebalo bi napraviti 
odredeni dinamicki plan buduCih aktivnosti na 
fakultetu, da se vidi kojom dinamikom fakultet 
maze 1.jefavati pitanja koja su pred nama. 

Nezaobilazno je bilo i pitanje sredstava koja se 
uvijek vrte kao jedan od uvjeta. Preovladava 
misljertje da ona nisu ozbiljna prepreka daljem 
dobrome radu, jer da se za kvalitetne programe i 
jasnu orijentaciju ipak jos uvijek mogu naCi 
sredstva, dakle ono sto osmislimo i programiramo 
mozemo jos uvijek svijetu prodati. 

lstaknulo se jos pitanja, sasvim tehnicke naravi, 
kao web-stranica i Fakultet kao integralni faktor koji 
bi trebao i pamet, znanje i iskustvo koristiti na 
terenu i na Fakultetu ga na neki naCin objediniti, 
da bude centrifugalna sila nasega potencijala koju 
cemo adekvatno upotrijebiti dalje. 

Dufan sam i p1ipomenuti da se broj predmeta 
na FIN-u mora reducirati, pedagoski standardi 
moraju postovati i da se nc smije defavati da se u 
toku jednoga dana ima dva i vise ispita. 

mr. Muharem OMERDIC: 

Ako dopustite ja bih nesto rekao. Naime, mi 
u medresama imamo odgajatelje koji odgajaju 
ucenike i neprekidno SU s njima. Na FIN-u i 
akademijama studenti dodu, odslufaju predavanja 
i odlaze. Dali bi se u programu rada FIN-a i akade
mija moglo naci lice direktno odgovorno za rtjih: 
da Ii studenti klanjaju, kako se oblace, kakva je 
njihova komunikacija sa profesorima, kako euvaju 
inventar, Cisto da to bude neko ko bi imao sa njima 
komunikaciju i clan i noc. Drugo, na medresama 
imamo predmet imameta, da Ii se moze u predmet 
fikha ubaciti imamet, bar jedan semestar. 

Naprimjer, prosle godine smo poslali studenta 
u jedan veCi dzemat, i on kada je vidio kakve su 
obaveze zvao nas je da ga zamijenimo, rekao je:Ja 
nisam spreman da izdriim ovaj tempo i da udovoljim 

svemu onome sto se od mene ovdje traii. 
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Jer mnogi studenti ne znaju da su oni prvcn
st-veno ti koji trebaju biti spremni za dzemat. 

Dr. Jusuf RAMIC: 

Ja eu da se ukljuCim, i da ka:lem da su studenti 
FIN-a svrsenici medresa. Oni nama dodu kao 
formirane licnosti, bar slo se tice ovoga 0 cemu 
Omerdic govori. Izuzevsi pedagoge koje i ne treba 
rasporcdivati, ako su prva godina studija jer oni 
zaista i ne znaju. Mi imamo i praksu u dfamiji, 
studenti su obavezni da klanjaju i petkom uvijek 
student obavi dfomu, i tad SU Oni nasi imami. 
Imamo i profesore koji su zadu:leni za rad sa 
studentima. Postoje neke aktivnosti. To nije 
internal, ali na jedan naCin mi imamo kontakte. 

mr. Ned.fad GRABUS: 

BuduCi da se Muharem-ef. dotakao hutbe, do
pustite mi da postavim pitanje! Na temelju cega je 
Rijaset donio odluku da svrsenici FIN-a pedagos
kog odsjeka i svrscnici islamskih fakulteta sirom 
svijeta koji nisu zavrsili medresu ne mogu raditi kao 
imami? 

Drugo, moja je konstatacija, na temelju 
razgovora i diskusija, da su ustvari sve na5e diskusije 
bile gcncralne i nacelne. To pot-vrduje Cinjenicu da 
mi ne razgovaramo dovoljno o problemima s 
kojima se suocavamo i koje zivimo u ovom drustvu. 
Bitno je da mi vidimo kakav koncepl studija 
hocemo. Sta svrsenik FIN-a u drust-vu moze raditi? 

Dakle, jesmo Ii se opredijelili da obrazujemo 
ljude samo za tu vrstu potrebe da sutra mogu raditi 
u dzematu iii u medresi. Ja se nadam, ako Bog da, 
dace se pokrenuti neka ozbiljnija javna rasprava o 
profiliranju islamskih studija. Dalje, imate ljude koji 
nisu formalno zavrsili postdiplomski studij, ali SU 

objavili po 20 knjiga, pa u svijetu je praksa da ih 
fakultel promovira u doktore nauka. Neki SU nasi 
ljudi slali knjige na univerzitete u islamskom svijetu 
i dobili su stepen doktora iii magistra. Sve su to 
problemi koje treba staviti na dnevni red. Sva 
pitanja koja smo pokrenu!i SU generalna i nacelna. 
Trebalo bi stvari malo konkretizirati, no s\jestan 
sam Cirtjenice da ovakvi skupovi nisu za to pogodni. 

Mustafa SPAIIlC: 

Sa sirk naslovom fakulteta, Islamski teoloski, 
jer teo je Bog, logos jc predstavljanjc Boga. Islam ne 

moze imati teoloski fakultel, moze imati ilmi-dinijje, 
ali teoloski ne moze, jer je samo po sebi to sirk. 
Hvala Bogu, to je nakon 20 i nesto godina promije
njeno u FIN. Velika je stvar da se jedna takva u 
dokttini, u vrijednosnom sustavu, tijec promijenila. 
Bez dvojice ljudi, rahmctli Nerkeza i :Doze, ne bi 
bilo Fakulteta. Oni su bili predvidjeli da u okviru 
fakulteta budu predmeti kojih jos nema, filozoftja 
znanosti iii tzv. pozitivna analiticka filozoftja. Dru go, 
nemoguce je da FIN nema predmet historijc. 
Teorijske discipline gube sadrfaj i ljudi koji to 
studiraju idu u fikcije. Trece nema ni etike, koju je 
trebao predavati Izetbegovic. U tome je u temelju 
onemogucen razvoj Fakulteta. U nedozvoljavanju 
CK da Nerkez <lode na fakultet, i da se on od jedne 
ustanove obrazovne i znanstveno-istrazivacke pode 
razvijati i da prirodnim tokom <lode da se razvije i 
kompletira. N erkez je to znao, vec je formirao sa 
BilandZieem Fakultet politiCkih znanosti u Zagrebu. 
To se nije dozvolilo i onda su ljudi koji su na 
Fakultetu, ne treba ulaziti u kojim okolnostima, to 
obustavili. Mi smo sujetni ljudi pa ne treba imena 
spominjati. Ljudi na Fakultetu nc razlikuju medrc
su od fakultcta i postdiplomskog studija. Mislim na 
one ljude koji su zadnjih godina odluCivali. Pa su 
na FIN-u umjesto kvaliteta i istrazivackog rada 
kvantitetom dodavali brojeve predmcta, kao dijete 
koje liva serbe misli sto u vise Cindfana dace biti 
vise serbeta, a ne zna da se serbe isparava i nestaje. 
I ne mo:Ze uvijek biti serbeta u eafama koliko u 
&ezvi. Dalje, FIN jos ni na jednom predmetu nema 
formirane i zaokruzene katedre. Zamislite taj 
skandal i tu sramotu, i da ka:Zem ovako na5ki nama 
svojstveno, ne mo:Zcmo mi programirati kad ce 
rahmetli Mesud prcseliti. Sad jc ostao sam Jusuf, 
gdje je tu katedra sa jednim fo\jekom. Nema je ni 
na jednom predmctu, zaokruzene i kompletirane 
katedre. Dokazite mi da ima - ejvala. Drugo, 
odlaskom Fikreta, ne voljom Fakulteta, sta je 
katedra fikha. Evo sad se on, ako Bogda, vraea i 
moguce je da se formira ta katedra. Ali hajdemo 
biti posteni: ko ima na FIN-u da mo:le biti mentor, 
da moze biti postdiplomcu mentor,jedan mentor 
kalibra Muhsina Rizviea, kad vodi 2-3 postdiplomca 
oCi mu ispadaju. U nas na jednoj godini upise se 
postdiplomaca koliko ima jedna manja africka 
zemlja vojnika. Ja gledam - po t1ideset. Ma ko ce 
voditi to? Realno receno i formalno - mo:Ze Karie, 
ali on nema vremcna. Drugo pitanje skripata, 
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udzbenika, unapredenja rada, ako jc rijec o FIN-u. 
One godine kada je otvoren Fakultetje imao najjaci 
kadrovski potencijal: Cemerlic, Ridanovic, Bozo, 
Hadzibegic, Hilmo, Fikret. Oni otisli, i ko je dofao? 
Mi smo to rijesili otvaranjem postdiplomskog 
studija, principom starih Crnogoraca: "Kad smo u 
svijetu, ti mene vojvoda ja cu tebe senlare", i kad se 
taj postdiplomski studij otvarao, moralo se i iz 
islamskog svijeta i iz nasih najjaCih intelektualaca 
koji inkliniraju kao na5i angazirati ljude da ucestvu
ju u obrazovnom procesu. Evo ovaj Mujo, a sto 
Mujo? Pa on je iz hodzinske porodice. Jer visoko
skolsko obrazovanje je u osnovi vodenje nastave, 
udzbenici, radovi u onoj oblasti u kojoj si ti u verifi
ciranim easopisima i knjigama. A gdje SU ti radovi? 
I unapredenja? Magistar? Docent? To je ko plemen
sko vijece, hajdemo sad tebe, sad mene. Asta je iza 
tebe u tvojoj oblasti? To ce se nama obi ti o glavu. 
Drugo, akademije i ovo sto je Isanovic predlozio, 
jedino je nacin da se spasu. Akademije su ( odnosno 
pedagoske dvogodisnje) otvarali komunisti kako bi 
u kadru iznad srednjoskolskog prestigli brzo 
kapitalizam. Jugoslavija je imala deset puta vise 
inzinjera od Njemacke, ali nasi inzinjeri nisu 
sklapali ni jednu karoseriju na au tu. I sav se komuni
zam urusio u sebe. Ljudi, nauka nema samozado
voljstvo. Nauka i politika poCivaju samo na jednom 
principu -na pro\jeri i na sili Cinjenica, sile argume
nta. Akademije? Mi smo sa akademijama probali 
dva puta. Oba puta se osramotili i deplasirali. 1892. 
i 1919/20. Daru-1-muallimin i 1930/31. Alijju. Ne 
znam kako je tako pametan Burek mogao takvu 
stvar napraviti. Isanovic predlaie gradiranje na tri 
godine, na cetiri, i ide ka fakultetu jer vidi da je to 
eardak ni na nebu ni na zernlji. One mogu imati 
svoju svrhu ukoliko svrsenici medresa budu logican 
nastavak potrebe IZ-e. Nama je dugo cekati dok 
neko fakultet diplomira. Da ove akademije budu 
tako projektirane da jedna akademija hobla, tese i 
trenira hodfo. Doslovce, jednog duhovnog 
janjifara. A druga, ovaj upravno-administrativni 
smjer,jer u nas nema ko u medzlisu napisati jedan 
dopis. Bez ovog poslovanja i administracije ovo 
nase duhovno ce se SVe urusiti U sebe. jer OVO SU 
sve problemi. 

Odakle pare? Mi moramo u zajednici imati 
ljude koji ee tu vrstu posla znati raditi. I ovo, ta dva 
osnovna smjera mogu pokriti ovo sto je ni na nebu 
ni zemlji, ovaj upravni smjer, ovaj muallimski i ovaj 

imamsko-hatibski. I to bi kasnijc, naravno, fakultet 
je potreba vise vrste. Jer moicte vi u mom Puhovcu, 
gdje je sto dzematlija, ovo izvesti: imam, muallim, 
hatib. A stone moie u Sarajevu? Sto mora u Mujkija 
Spahica, kao za mackom u f ebruaru, doCi dva puta 
vise ljudi nego u Cobaniju sto moie stati. Imaj 
hatibe i kod mene nece biti guiva. Kod nas je jedan 
vise svrsenik fakulteta,jedan manje hatib. Snaga i 
vertikala Citave Katolicke crkve izrasta iz mantije. 
Kod nas odnos prema studiranju isto ko u 
socijalizmu: "haj sine u skolu necu da mi budes ono 
sto ti je caea. Haj Mustafa, studiraj da ne budd ha
tib." I sto imamo vise diplomiranih manje imamo 
hatiba. A u gradovima Sarajevu, Tuzli, Zenici, Bi
haeu vcc je to ostvarivo. Da je hatabet i institucija 
i da sam ja samo nastavak legitimiteta kojeg ima 
Reisu-1-ulema. 

Sto sc tice Fakulteta i akademija vidim da ima 
dobra volja i da je u svim ljudima sazrela svijest i 
nantjera da se cine iskoraci. Ali znajte da ovako nece 
ici. Jer zivot je uCinio svoje. 

mr. Muharem O.MERDIC: 

Svrsenici naseg fakulteta SU ili imami ili SU bili 
imami. To je jako vaino i, hvala Bogu, dobro se oni 
snalaze. U zadnje dvije godine nemamo precizne 
pokazatelje, s obzirom na ove probleme sa 
\jeronaukom, koliko je iz ovog pedagoskog smjera 
prisutno. Jer gdje smo god imali mogucnosti i 
apsolvente smo ukljucivali i sa trece godine na 
vjeronauku. Prema tome, IZ pokufava da im 
osigura pros tor gdje god je moguce. U pravcu 
saradnje svih na5ih institucija i sa FIN-om dace taj 
postotak u skoroj buducnosti biti bolji. 

Muharem HASANBEGOVIC: 

Samo bih upitao da li je na adekvatan naCin 
tretirano pitanje dijaspore, buduCi da imamo 
govorno podrucje engleskog i njemackog jezika, 
zatim karakteristifan rad i vjerske aktivnosti u 
zemljama Zapadne Evrope. Treba da se porazmisli 
u okviru FIN-a i IPA kako tome odgov01iti. 

mr. Muharem OMERDIC: 

Ja znam da je to bio jedan od zakljucaka na 
Rijasetu jos 1990. godine. I tada se pojavio problem 
nasih imama na doskolovavanju gore, jer kad 
posaljemo imama gore trebamo jednog dlematliju 
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da ga voda. I onda je bilo dogovoreno, meni je dal 
nalog, da se doneseni zakljucak, da ko god ieli da 
bude imam gore treba da prode cetiri kursa 
odredenogjezika za koje podrucje ieli da ide. To 
je bilo krenulo, ali dofao je rat i mislim u vezi s ovim 
sto je Muharem-ef. kazao da Rijasel treba zauzeli 
slav o lorn pilanju, ne lrebamo praviti smjer na 
fakulletu radi toga, nego dazna jezik. Na5 Reis kada 
je olifao u Ame1iku, sasvim pasivno je znao jezik, 
ali je naucio, jer je morao govorili hutbe i na 
engleskom jeziku. Mislim da ovo pitanje treba da 
bude na brizi Ureda za dijasporu. 

Hasan CENGIC: 

To se ciljano napravi program, pa bujrum, as 
druge strane nikoga vi ne mozete nauCiti da hoda 
po Londonu dok lamo ne <lode. Nemojte da oko 
toga vodimo rasp rave, to je va:Zno pitanje, ali zadnje 
o kojem trebamo raspravljati. Ako se ustroje ove 
stvaii o kojima smo govorili danas Citavo vrijeme, 
onda ce bili vrlo jednostavno radnim dopunama 
izgradili lo, kao slo cemo morali sve one koji su 
zavrsili medresu slalno doskolovavati, svakih scst 
mjeseci nekim kursevima od dva-lri dana. Jcr se 
stvai·i mijenjaju takvom brzinom da vise ne moiele 
stid Citali novine a kamoli znati sve sto se dogada 
okolo. 

mr. Nusret ISANOVIC: 

Vidite ja eu red jednu jednostavnu stvar koja 
nam moze mnogo red. Ne moiemo graditi bez 
temelja. Ponovo se vracamo na ovu vaznu rijec -
sistem. Evo kolega i prijatelj Spahic je meni skretao 
pozornost na ne5to sto je zapravo posljedica 
utemeljenosti na nekim odredenim osnovama rada 
nekih institucija. Ja mogu iznijeti brojne primjere, 
kada su u pitanju IPA-e, koji dovode u pitanje 
legitimitet na5ega rada. Pored ostaloga, po kojim 
pravilima rade IPA-e. Da li ta pravila one primje
njuju? Mi imamo slueaj da u Pravilniku stoji da 
dekan ne moze bi ti magistar, ne moze ispod zvanja 
docenta, a mozda je moglo neko vrijeme, zamijeni
mo ga. Iii uz sve uvafavanje kolega moie li fovjek 
bi ti muftija, predsjednik upravnog odbora i dekan 
i jos neke poslove raditi i da pri tome kazemo sve 
je u redu? Muftija ima puno posla i kao muftija, da 
svoj posao radi, nemojmo praviti od nas cirkus. To 
je djelo sainovolje jer nemamo standai-da, kritcrija 

i nismo osigurali instrumente za postivanje tih 

standarda. Mozemo red, mojje prijatelj Hasan-ef. 
i hajde ti to radi ali onda je moj prijatelj preCi od 
moje zajednice. Javas molim da sa ovog kolokvija 
ne odemo da to pitanje standarda i instrumenata 

ne pofoemo pokretati. Jer mi moiemo sta god 
hocemo govoriti, ali IZ je prepuna sainovolje. Ja 
sam takoder cesto u p1ilici da se pona5am samovolj
no, jer me niko ne kontrolira, nema toga sto me 
obavezuje na korektnost izuzev sa\jesti. Ali nista se 
ne moze ozbiljno postavljati na individualnoj 
sa\jesti. Ona je krasna, dobra pretpostavka ali i 
savjest u poslu mora da bude kontrolirana. Ja 
mislim da su ovo temeljne stvari. Ja molim Hasan
ef. jer sam bio u dilemi da Ii da izadem sa ovim, da 
se ne zainjeri, i cuo sam da je muftija novopazarski 
takoder imenovan za dekana. Pa ljudi Boziji sta mi 
to Cinimo? Iii na FIN-u, pravi se magistarski rad iz 
nekog podrucja i u komisiji dva magistra. Koga to 
mi obmanjujemo? To mi svi znamo i 5utimo! 
Nemojmo sebi podvaljivati,ja vas molim dame pra
vilno razumijete. Postoje elementarni standat-di koji 
se moraju primjenjivati i nemojmo da idemo ispod 

toga. Ako cemo i dalje prilagodavati pojedincima 
i njihovoj samovolji pustati da se stvari rjefavaju 
zaista mi sebi priredujemo dalju sunovrat u ponor. 

Muhamed SALKIC: 

Posto se ovdje rasprava vodi o fakultetima i PA, 
naravno ova moja diskusija, mogla bi imati 
implikacije i na medrese, zato k01istim p1iliku posto 
govorimo o sistemu i nastojanjima da obrazovanje 
u IZ-i uredimo kao sistem, hocu da skrenem pa:Znju 
na administrativno poslovanje na FIN-u, IP A-ma i 
medresama. Mustafa je potencirao ovo pitanje, a 
Cini se da sam ja slijedom stvari i funkcijom u IZ-i 
donekle i najodgovorniji, da ne ka:Zem i najmjero
davniji da ovo pitanje postavim. Naravno, mogli 
bismo govoriti i o administrativnom poslovanju u 
Rijasetu, ali budud da ove propuste o kojima govori 
Nusret mozemo u mnogome adresirati na same 
institucije na kojima se oni defavaju, i da se u 
principu cuvari zakonitosti na visokim skolama 
sekretari i dekani sa odgovarajueom skolskom 
spremom. Mislim da je nedopustivo da na FIN-u 
nemamo sekretara diplomiranog pravnika koji ce 
morati u okviru svoje struke da odgovata za legalitet 
i normativna akla na Fakultetu. Ovo sto prof. 
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Nusret govori o propustima u samom Rijasetu -
naravno da Rijaset mora palijativno ijefavati stvari 
kad sistem ne funkcionira. Ako budemo imali na 
IP A-ma diplomiranog pravnika koji zna ukazati na 
pogreske i zna ukazati da je povrijeden Statul, stvaii 
ce se odvijati u ispravnom smjeru. Ovo govoiim sto 
cemo mi u sistemu ovog srednjoskolskog obrazova
nja morati imali vrlo jaku halku pravnika koji ce 
biti na FIN-u i IP A-ma i medresama,jer cemo kroz 
to morati braniti i neke stvaii pred zakonom, au 
buduenosti i politikom. 

Danas sam to govoiio -medrese koje su obnov
ljene morale su dobiti ijesenje da rade u javnom 
interesu, a pravnici se moraju izboriti da one budu 
i finansirane od drfave jer rade u javnom interesu, 
jer poreski obveznici daju svoja sredstva iz lienog 
dohotka. Tosto nafa djeca, ukupno njih 1500, idu 
u skolu koja je javna us tan ova, ali je profilirana kao 
islamska obrazovna ustanova - to znaCi da smo mi 
druslvu ustedjeli ucenicka mjesta, smanjili budzet 
za toliko pa neka gospoda prenesu ta sredstva na 
skole koje SU osnovane u okviru IZ-e. Hocu na ovo 
da skrenem painju: ako mi budemo disciplinirano 
donosili normativne akte i ako budemo imali 
razvijenu administrativnu mrefo, onda cemo mi i 
u okviru sislema koji gradimo imati koherentniji 
odnos. Tako ce biti manje samovolje i u okviru IZ
e. Ljudi u IZ-i, pa i sam Reis, kada im kaiete ovo 
po Statutu ne moze, oni kafo: "Dobro, dajte da 
vidimo kako moze." 

Hasan CENGIC: 

Mislim da je jako dobro sto smo o ovome 
razgovarali danas, pogotovu zadnje diskusije koje 
SU dosle do onoga do cega je trebalo doCi. Meni je 
fao da ovdje nema jos nekih ljudi iz IZ-e koji bi ovo 
trebalo da euju. Nema nikakve dileme da ovo 
sadafoje stanje, koje je nastalo u odredenim 
okolnostima koje nisu bile regularne, treba 
regulirati i organizacijski i pravno i sustinski. N ema 
nikakve dileme da neko mora misliti sta su potrebe 

IZ-e koje trebaju biti realne potrebe muslimana na 
ovim prostoiima, pa da se po tome ravnaju i dalje 
govori o bilo cemu drugom. Nije slueajno gosp. 
Grabus postavljao dva puta is to pitanje sta je to 
konkretno. To su kljuena pitanja. Ja sam zavrsio 
FIN i slufao predavanja, ali nikada nisam euo ni 
jednu informaciju o XX stoljeeu. Sta se dogodilo 
sa islamom u XX stoljeeu? To su bile okolnosti u 
kojima je predavac smatrao da je bolje to zaobici. 
Ovim ielim ilustrirati sljedece: mi govorimo o 
konkretnim problemima na koje odgovaraju nase 
dzematlije. Na to trebaju odgovai·ati nasi profesoii 
sa Fakulteta. To je pitanje koje treba iijesiti. Kada 
je u pitanju OVO drugo 0 eemu je Muhamed govo
iio, on je u cijelosti u pravu da mora postojati urede
na pravna dokumentacija i norme po kojima se 
treba pona5ati svaka institucija IZ-e, i nema dileme 
da su dekan i sekretar odgovomi za stanje, ali isto 
tako nema dileme da je prva i glavna odgovomost 
Rijaseta IZ-e i Reisu-1-uleme za ukupno stanje. Sabor 
dolazi poslije toga. 

Kada su u pitanju sredstva budzeta,jeste da je 
sa otvaranjem skola medresa olaksan budZet, ali is to 
tako postoji i transparentnost. Dakle, postoji 
obaveza da se prezentira naCin utroska tih sredstava 
iz budieta. To podrazumijeva i ponafanje po 
odredenim normama. 

Ja bih u tom smislu rekao da jedan od 
zakljucaka treba biti svakako da se u razumnom 
roku treba izraditi jedan inicijalni dokument koji 
bi potrazio redefiniciju pozicije i odnosa FIN-a i 
IP A-a u okviru obrazovanja u IZ-i, i drugo da se 
definira pozicija obaveza i pravnih regula po kojima 
ce sve funkcionirati. Problem u IZ-i je vrlo 
jednostavan, nema parametara. Nema nikoga da 
se ogleda prema ajemu. To su stvaii koje su vaine 
i za koje bi trebalo da se dogov01imo da se ova 
diskusija prenese u okvire struke i da ljudi koji ce 
raditi na tome ponude puteve na kojima treba 
traziti rjdenja. 
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